
تفكر، انديشه، كوشش
روایتی از خوشه  های تاک؛ دانشجویان دارای معلولیت دانشگاه فردوسی مشهد

صفر تا صد بودجه معلولان
ره آورد ۱۱۰۰ میلیاردی قانون جامع حمایت از معلولان در لایحه بودجه ۹۸

ذهن هاى منجمد، سد راه معلولان
گفت وگو با پزشکی که به معلولیت اجازه نداد زندگی اش را از او بگیرد
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خدمت ماندگار
فرشــته تنهایی- مشــاور سابق 

شهردار مشهد در امور معلولان

توجه به امــور افــراد داراى معلوليت، 
يكى از ماندگارترين موضوعاتى بوده كه به طور ويژه در 
شهردارى مشهد و شوراى اســلامى پنجم به آن همت 
گمارده شده است. در ادامه به مهم ترين اين اقدامات كه 
در 9 ماه منتهى به 30 آبان ماه 97 و در بخش هاى مختلف 

مديريت شهرى صورت گرفته است، اشاره مى شود.

                حمل ونقل و ترافيك
در حــوزه حمل ونقــل و ترافيك مى توان بــه مواردى 
مانند انعقاد قرارداد مناسب ســازى 50 دستگاه سدان 
به اعتبار هزار و 900 ميليون ريال، تهيه و تحويل گيرى 
10 دســتگاه بالابر قابل نصب روى تاكســى هاى ون، 
ارائه لايحه يارانه حمل ونقل افــراد معلول و اخذ مصوبه 
شوراى شهر به مبلغ 3 هزار ميليون ريال، پرداخت يارانه 
حمل ونقل مدارس استثنايى، مناسب سازى چراغ هاى 
راهنمايى و رانندگــى براى افراد نابينا، افراد جســمى 
حركتى و...، مناسب سازى ايســتگاه هاى قطار شهرى، 
ورود اتوبوس هاى مناسب ســازى شــده و كف كوتاه به 
ناوگان حمل ونقــل، افزايش پاركينگ هــاى ويژه افراد 
معلول، تعيين بسته هاى تشويقى براى تاكسى رانانى كه 
در حمل ونقل افراد با ويلچر و ... همكارى دارند، تخفيف 
هزينه پارك حاشيه اى و غيرحاشيه اى براى افراد معلول، 
مناسب سازى برخى از ايســتگاه هاى اتوبوس، برگزارى 
دوره زبان اشاره براى كاركنان ايستگاه هاى مترو، اليت، 

خطوط تاكسى رانى و اتوبوس رانى و ... اشاره كرد.

               خدمات شهرى
در حوزه خدمات شــهرى نيز براى ايجاد ســامانه خريد 
اينترنتــى و تلفنى فروشــگاه هاى «شــهرما» و تجهيز 
اين فروشــگاه ها به ويلچر و درج اتيكت بــه خط بريل، 
مناسب سازى ورودى و داخل فروشگاه هاى «شهر ما» براى 
دسترس پذيرى افراد داراى معلوليت و سالمند ، افزايش 
تعداد سرويس بهداشتى ويژه افراد معلول در شهر، تجهيز 
بوستان ها به وسايل ورزشى ويژه افراد معلول، مناسب سازى 
ورودى بوستان ها، ايجاد بانك اطلاعاتى از نشانى افراد داراى 
معلوليت از سوى سازمان آتش نشانى براى امدادرسانى 

مطلوب تر در حوادث و بحران ها و ...  انجام شده است.

               شهرسازى
در حوزه شهرسازى، اجتماعى-فرهنگى، روابط عمومى 
و برنامه ريزى نيز اقداماتى چون مناسب ســازى معابر و 
پاركينگ هاى ميدان شهدا، اجراى 23 هزار و 640 متر 
مربع بهسازى و مناسب سازى پياده روها و اجراى 4 هزار 
و 80 متر طول نوار بساوايى در شــهر در نيمه اول سال 
97، انعقاد قرارداد و راهبرى مشاور مناسب سازى 180 
ساختمان ادارى، ورزشى و فرهنگى شهردارى از سوى 
معاونت شهرسازى، كاهش ســاعت كارى افراد داراى 
معلوليت، برگزارى افتتاحيه و اختتاميه نمايشــگاه آثار 
نقاشى هنرمندان داراى معلوليت با نام «فروغ زندگى» 
در نگارخانه شــهر، اختصاص غرفه آثار هنرى و صنايع 
دستى افراد ناشنوا و نابينا در ميدان شهدا، اشتغال به كار 
تعداد زيادى از افراد داراى معلوليت در مؤسسه شهرآرا 
و نيروهاى توزيع روزنامه، حضــور افراد داراى معلوليت 
در شــوراى اجتماعى محلات براى سرعت بخشيدن به 
آگاه سازى و فرهنگ ســازى جامعه در خصوص رعايت 
حقوق شهروندى افراد داراى معلوليت در قالب شهرياران 
براى برابرسازى فرصت ها و تحقق دسترسى پذيرى انجام 

شده است.  
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آیا برای اولین بار که به معلولیت خود پی بردید، ترسیدید؟ نترسید؛ زیرا خداوند دقیقا می داند شما قرار است در جهان 
هستی چه نقشی را بازی کنید.

   مهم ترین اقدامات و لوایح مربوط به دسترسی پذیری شهری 
برای افراد دارای معلولیت در شورای پنجم چیست؟

تبصــره 20 بودجه ســال 97 صريحــا و اختصاصا بــه  موضوع 
مناسب سازى پرداخته است. ماده 27 و 34 برنامه عملياتى 97-

1400 شهردارى نيز به اين موضوع اختصاص يافته است. همچنين، 
مهر امسال مصوبه اى درباره اختصاص يارانه براى مناسب سازى 
حمل ونقل معلولان داشتيم. در طرح شهر دوستدار كودك هم به 

كودكان معلول نگاه ويژه اى وجود دارد.

   در بُعد اجرایی چه اقداماتی صورت گرفته است؟ 
مناسب سازى خيابان هاى اصلى منتهى به حرم، پياده روهاى اطراف 
ايستگاه هاى قطارشهرى، پياده روهاى اطراف پل هاى مكانيزه عابر 
پياده، رفع نواقص پديد آمده در پياده روهاى اجرا شده در سال هاى 
گذشته، دسترسى به پياده روها و پياده راه هايى كه اجراى آن ها در 
سال 97 در دستور كار قرار ندارد اما در مسير تردد توان يابان هستند، 
مناسب سازى در دسترسى به بيمارستان ها، مراكز درمانى بزرگ، 
ادارات دولتى در مقياس شهرى و ساختمان هاى عمومى شهردارى 
اجرايى شده است.  همچنين مناسب سازى پياده روها در معابرى كه 
در مسير دسترسى به مراكز ويژه توان يابان و بهزيستى قرار دارند، 
پياده روهاى مجاور پارك هاى با مقياس شهرى، پياده روهاى اطراف 
ميادين ميوه و تره بار، پياده روهاى اطراف فرهنگسراها، سينماها و 
مراكز فرهنگى، ورزشى و تفريحى، پياده روهاى مجاور سوله هاى 
مديريت بحران و مناسب سازى دسترسى به پياده روهاى اطراف 
پايانه هاى مســافربرى از ديگر اقدامات اجرايى است كه در دوره 

مديريت شهرى پنجم به منصه ظهور رسيده اند.

    بودجه مناسب ســازی معابر و مبلمان شهری در سال ۹۸ 
چگونه خواهد بود؟

در اين حوزه شاهد افزايش چشمگير بودجه بوده ايم. بودجه اين 
بخش در سال 98 بيش از 2/5 برابر افزايش داشته و از 900 ميليون  
تومان به 2/5 ميليارد تومان رسيده اســت كه اميدواريم اين رقم 

پاسخ گوى بسيارى از برنامه ها و توقعات باشد.

    اولویت های اصلی در تحقق برنامه های مدیریت شهری 
برای شهروندان دارای معلولیت چیست؟

پيش فرض اصلى ما اين است كه همه آحاد جامعه بايد قادر باشند 
آزادانه و بدون خطر در محيط پيرامون خود اعم از ساختمان ها و 
اماكن عمومى و معابر شهرى تردد كنند و از همه حقوق اجتماعى 
خود برخوردار شــوند. افراد معلول و جانباز و ســالمند نيز از اين 
اصل مستثنى نيستند و محيط شهرى بايد به گونه اى طراحى و 
مناسب سازى شود تا بتوانند از همه امكانات آن بهره گيرند. اولويت 
اصلى اين است و تلاش داريم كه اين رشد متوازن و متناظر با اين 
پيش فرض مبنايى پيش برود و ميان افراد، اقشار و گروه هايى كه 

شامل مناسب سازى مى شوند، اولويت خاصى را قائل نيستيم.

    بــرای تدوین بودجه ویژه شــهروندان معلــول، از آن ها 
نظرخواهی می شود یا خیر؟

مسيرهاى متعددى براى شنيدن نظرات، انتقادات و پيشنهادات 
اين عزيزان وجود دارد و تاكنون به درخواست ها و مكاتبات جامعه 
معلولان و نمايندگان آن ها بارها پاســخ داده شده اســت. به طور 
مثال؛ مناسب سازى خيابان دانشگاه (حد فاصل 1 و 3)، سرپوشيده 
كردن جوى آب مقابل مدارس، پيگيرى مناسب سازى رمپ ها در 
بوستان وكيل آباد و اختصاص محل پارك خودرو به همكاران داراى 
معلوليت، از جمله مطالباتى بود كه انجام شد.  نواقص موجود در 
شهر نيز از طريق سامانه معبر از سوى سازمان بهزيستى به شهردارى 
ارسال مى شــود. اين ســامانه پلى براى ارتباط مستقيم جامعه 
معلولان با مديريت شهرى است. هم چنين شهردارى مشهد بيش 
از يك سال به طور مستمر از يك مشاور و دستيار ويژه معلولان نيز 
بهره  برده است. مسئول كميته مناسب سازى ساختمان ها و فضاهاى 
شهرى براى اين افراد نيز از سال 93 نماينده مديريت شهرى در 
جلسات استانى مربوط به مناسب سازى است و گزارش ها و نظرات 

كارشناسى آنان را در فرايندهاى عمرانى لحاظ مى كند .

افزايش 2/5 برابرى بودجه 
دسترس پذيرى شهرى

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد از خدمات ارائه شده به 
شهروندان دارای معلولیت می گوید

علی صمدی جوان- لزوم دسترسی برابر همه شهروندان به تسهیلات شهری، مسئله ای ضروری و نیازمند 
توجه همه دستگاه های ذی مدخل است. شــهرداری یکی از مهم ترین این نهادهاست که موظف است 
زیرساخت های دسترسی افراد دارای معلولیت به مواهب و فرصت های اجتماعی را فراهم کند. با توجه 
به اینکه از ابتدای روی کار آمدن شورای پنجم در مشهد، تحقق حقوق افراد دارای معلولیت به طور ویژه در 
دستور کار مدیریت شهری قرار گرفته، بر این اساس گفت وگویی با محمدرضا حیدری، رئیس شورای اسلامی انجام گرفته 

که در ادامه آمده است. 

بهار معلولان
صدرا يوسفى*- جشنواره هنر شهرى مشهد، موسوم به خانه بهار، همه ساله پذيراى آثار هنرمندان و علاقه مندان 
در رشته هاى گوناگون هنرى به مناسبت شروع سال نو است. در اين بين بايد گفت هيچ گونه محدوديتى در پذيرش 
آثار هنرمندان و شــهروندان داراى معلوليت وجود ندارد و تاكنون نيز افرادى از اين قشر عزيز در اين جشنواره 
شركت كرده اند. طراحى بخش هاى جشنواره به نحوى صورت مى پذيرد كه عموم علاقه مندان بتوانند با ارسال 
آثار خود در اين رويداد شركت كنند. تنوع افراد از لحاظ جنسيت، سن، توانمندى بدنى، تحصيلات و ... باعث شده 
تا بخشى انحصارى براى دسته اى خاص از شركت كنندگان -به عنوان مثال معلولان- در نظر گرفته نشود، بلكه 
اين امكان به صورت فراگير براى عموم علاقه  مندان مهيا باشد. در طول اين سال ها آثارى كه تضمين كننده نگاه ويژه به معلولان 
باشد، طراحى و توليد شده است كه نمونه هايى از آن در نقاشى هاى ديوارى و المان هاى ساخته شده وجود داشته است. بى شك 
نظرخواهى و نيازسنجى در خصوص مهم ترين مسائلى كه شهروندان داراى معلوليت با آن درگير هستند، سبب طراحى دقيق و 

برنامه ريزى مناسب در حوزه آثار هنرى مرتبط با موضوع خواهدبود.
* مدير خانه هنرمندان
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«من، سهيل، اوتيسم اسپرگر هستم. در سى ام آذرماه 1374 با دنيايى از 
تفاوت ها به دنيا آمدم. من مثل همه شما غذا مى خورم، اما سختگيرانه تر. 
مثل شما مى خوابم، اما بى نظم تر. مثل شما مى شنوم اما خيلى بلندتر. 
مثل شما درك مى كنم، اما متفاوت تر... و امروز اينجا هستم تا به شما 
بگويم كه اوتيسم يك بيمارى نيست، فقط جمع همين تفاوت هاست 
و فقط كافيست تمام كسانى كه در اطراف من هستند، اين تفاوت ها را 
بشناسند و آن ها را بپذيرند. من تنها از شما 3 چيز مى خواهم: بردبارى، 
بردبارى و بردبارى. در اين صورت انسان سختى نخواهم بود.» راست 
هم گفته بود، سهيل انسان سختى نبود. وقتى آمد و به او سلام كردم، 
خنديد و جوابم را داد. بعد هم نشســتيم به گپ و گفت. من روى يك 
صندلى، سهيل صندلى كنارى، شكوفه خانم خاله سهيل و آقاى مقدم 

استاد نقاشى اش هم روى دو صندلى ديگر.
خاله شكوفه قبل از آمدن سهيل گفته بود كه او با آدم هاى جديد ارتباط 
نمى گيرد و صحبت نمى كند. گفته بود اگر دلش نخواهد، حتى جواب 
سلام هم نمى دهد و يك گوشه مى ايستد و مى رود توى دنياى خودش و 
با هيچ كسى ميل سخن ندارد! حتى روز اول كه از صداوسيما آمده بودند 
تا از نمايشگاه خبر تهيه كنند، سهيل از دوربين خوشش نيامد، دستانش 
لرزيد و حاضر نشد با گزارشگر حرف بزند يا حتى جلوى دوربين بايستد. 
چند دقيقه اى سكوت كردم. گذاشتم ســهيل اول با چهره ام ارتباط 
بگيرد. بعد گفتم عجب نمايشــگاهى راه انداخته اى ســهيل! عجب 
نقاشى هايى دارى! من از آن شكوفه هاى ســفيد توى آسمان آبى ات 
خيلى كيف كردم. ســهيل خوشش آمد. انگار دســت گذاشتم روى 
نقطه اى كه دوست داشت قلقلكش بدهند. عاشق نقاشى بود و از اينكه 
از نقاشى هايش تعريف كنند، لذت مى برد. خاله شكوفه هم گفته بود 
سهيل آن قدر اين شــب ها براى راه افتادن نمايشگاهش شوق و ذوق 
دارد كه شب ها اصلا نمى خوابد. قبلا خواب منظمى نداشت و ساعت 4 
صبح مى خوابيد، اين روزها 7 صبح مى خوابد! سهيل هم حرف خاله اش 
را تأييد كرد كه هر شب دير مى خوابد و گفت شب ها حس بهترى دارد 
نسبت به كار كردن و نقاشى كشــيدن و حتى صحبت كردن با خدا! 
برايم جالب شد! پرسيدم: به خدا چه مى گويى؟گفت: فقط عذرخواهى 
مى كنم؛ از اينكه آن روز مادرم را اذيت كردم، خواهرم را ناراحت كردم، 
اينكه خاله ام به خاطر من اينقدر در نمايشگاه زحمت مى كشد و اينكه 
استادم را به خاطر گوش نكردن به حرف هايم رنجاندم.ياد جمله جالبى 
افتادم در بيوگرافى مختصرى كه در ورودى نمايشگاه نصب شده بود: 
«افراد اوتيسم تا خودشان احساس نياز نكنند، در هيچ زمينه اى با اجبار 
آموزش نخواهند ديد.» پرسيدم نقاشى را از اول دوست داشتى؟ گفت: 
«بله، نقاشــى را خيلى دوســت دارم.» آقاى مقدم اضافه كرد: «البته 
اولين بار كه به كلاس هاى من آمد، 6 سالش بود. آن موقع خوشش نيامد 
و ول كرد. بعد از 10 سال احســاس كرد نقاشى كردن را دوست دارد و 
به كلاس هايم برگشت. يعنى در 16 سالگى آن حس نياز به يادگيرى 
نقاشى در او به وجود آمد.» نقاشــى كردنش چطور بود؟ «اصلا خوب 
نبود. اوايل اصلا نمى توانست قلم مو را دســت بگيرد، اما 300 جلسه 

تمرين كرديم تا بالأخره به اينجا رسيد.»

هر چيزى كه دلش مى خواست مى كشيد؟ نقاشى هاى اينجا تخيلات 
خودش هســتند؟ «نه، من نمى گذاشــتم چيزى را آن طور كه وجود 
ندارد، بكشد؛ يعنى گل و درخت و پرنده و خانه را يادش دادم تا آن ها را 
همان طور كه بودند، بكشد. اگر گل را طور ديگرى مى كشيد، دعوايش 

مى كردم.»
بعد از اينكه دعوايش مى كرديد، ناراحت نمى شــد؟ باز هم به نقاشى 

كشيدن ادامه مى داد؟
«خيلى ناراحت مى شــد. بعد اگر دوســت نداشــت، با اكراه نقاشى 
مى كشيد. گاهى هم اصلا نمى كشيد. مثلا كشيدن حيوانات را دوست 
نداشت و در نمايشگاه هم هيچ نقاشى اى از حيوانات ندارد. البته به جز 
پرنده ها، آن هم چون پرنده كشيدن را دوست دارد.»از سهيل پرسيدم 
كدام نقاشــى ات را بيشتر دوســت دارى؟ گفت: همه را دوست دارد. 
گفتم نه، مطمئنا يكى را بيشتر از بقيه دوســت دارى كه وقتى آن را 
مى كشــيدى، حس بهترى داشتى! با دست اشــاره كرد به تابلوى دو 
درخت كنار هم كه برگ هاى رنگارنگى داشــتند. بعد هم تابلوى يك 
پرنده آبى كه روى سقف يك خانه نشســته بود. استادش تأييد كرد و 
گفت: «تابلوى درخت ها را چون با حركتى خيلى ساده و تكرارگونه اى 

كشيده، دوست دارد. پرنده ها را هم گفتم كه، خيلى دوست دارد.»
كلمه «تكرار» دوباره مرا ياد همان بيوگرافى مختصر و كامل انداخت! 
«تكرار در پوشــيدن لباس، تكرار بى وقفه جمــلات، گويى كه هرگز 
مطمئن به شنونده و پاسخش نيســت، تكرار خريد ده ها كتاب با يك 
عنوان مشترك» پرسيدم چرا اينقدر كارهاى تكرارى را دوست دارى؟ 
خاله اش گفت كار تكرارى را دوست ندارد، زياد تكرار مى كند! مثلا يك 
روز مدام از من مى پرسيد كسى به گوشى من دست نزده؟ ما هم هربار 
مى گفتيم نه، كسى دست نزده، اما قانع نمى شد و دوباره مى پرسيد. از 
آن بيشتر در كتاب خريدن تكرارى عمل مى كند! مثلا چندين كتاب 
يك شكل و با يك عنوان دارد. رو به سهيل گفتم: پس كتاب خواندن را 
دوست دارى؟ گفت: بله، خيلى. خاله اش هم اضافه كرد از دوران كودكى 
تنها چيزى كه با آن ارتباط برقرار كرده، كتاب بوده است. اسباب بازى را 
دوست نداشت، اما كتاب را چرا. مثلا در مهد كودك كتاب دختر كبريت 
فروش را خيلى مى خريد و مى خواند. از خودش پرسيدم: چه كتاب هايى 
را بيشتر دوست دارى؟ گفت: كتاب پيامبران و داستان هاى قرآنى. برايم 
جالب بود. گفتم: با كدام پيامبر ارتباط حسى بيشترى دارى؟ جوابش 
غير قابل حدس بود. گفت: حضرت داوود! راســتش خودم داســتان 
پررنگى از حضرت داوود  نشــنيده بودم. پرسيدم: چرا حضرت داوود؟ 
گفت: چون صداى خيلى خوبى داشته. خاله اش اضافه كرد بيشترين 
كتابى كه دارد، مربوط به كربلاست. رو به سهيل گفتم:  و از امامان كدام 
يك را بيشتر دوست دارى؟ گفت: امام على. خاله شكوفه گفت: امام على 
را طور ويژه اى دوست دارد. گاهى شب ها با امام على صحبت مى كند. 
گاهى وقتى از كسى عصبانى مى شود، مى گويد اگر شمشير امام على 
را داشتم، مى دانستم با تو چه كار كنم! اينجا سهيل خنده اش مى گيرد.
عجيب بود اين همه كتاب خوانــدن، آن هم وقتى كه فقط كلاس اول 
را گذرانده؛ آن هم به سختى. معلم از سهيل شاكى بوده. او در كلاس 

پشت به تخته مى نشسته و هيچ وقت هم قلم دستش نگرفته. سهيل 
اواسط كلاس دومى كه به پايان نرسانده بود، شروع مى كند به خواندن 
و نوشتن! نوشــتن را روى هوا انجام مى دهد و اسمش را از آخر به اول 
مى نويسد! در عوض خاله اش چت هايى را نشانم داد كه با سهيل انجام 
داده بودند. از سهيل در مورد چيزهايى كه بايد در بيوگرافى و معرفى 
نمايشگاه نوشته مى شد، پرسيده و سهيل براى خاله اش گفته بود چه 
چيزهايى بنويسند؛ اينكه چه تفاوت هايى با بقيه آدم ها دارد. در چت ها 
مدام روى اين تفاوت ها تأكيد داشت و اينكه حتما گفته شود اوتيسم 
يك بيمارى نيست، يك تفاوت است. تفاوت در ديدن، شنيدن، درك 
كردن و... . راستش از كلماتى كه استفاده كرده بود، تعجب كردم. اما بعد 
يادم آمد سهيل زياد كتاب خوانده. از خاله پرسيدم: پيام ها را خودش 
تايپ مى كند؟ گفت: بله. اتفاقا خيلى هم سريع تايپ مى كند. با نوشتن 

مشكل دارد، اما در تايپ كردن رودست ندارد.
از سهيل پرسيدم: مدرسه سخت بود؟ گفت: نه. استاد نقاشى اش گفت: 
سر كلاس بر خلاف ديگر دانش آموزان مى نشسته! كلاس هاى نقاشى را 
هم كه مى آمد، پشت به تخته مى نشست؛ رو به بچه هاى پشت سرش. 
ناگهان سهيل شروع كرد به تعريف كردن: «آن روز دوست كلاس اولم 
آمده بود نمايشگاه.» تعجب كردم از اين حافظه. پرسيدم: كدام دوستت؟ 
گفت: عرفان. آمد نمايشــگاهم را ديد. خاله شكوفه هم گفت: حافظه 
سهيل فوق العاده خوب است. خاطراتى را به ياد مى آورد كه هيچ بچه اى 
يادش نمى ماند. گفتم: چه خوب، ســهيل يك خاطره خوب از بچگى 
تعريف كن ببينم. گفت: يادم نمى آيد. گفتم: الكى نگو. از مهد كودك 
بگو. بعد كمى فكر كرد و ياد شــقايق و تينا افتاد! دوستان دوران مهد 
كودكش. گفت: تينا هميشه يادش مى رفته كه گواش هايش را بياورد و 
گواش هاى او را برمى داشته و از اينكه كسى به وسايل شخصى اش دست 
بزند، ناراحت مى شده؛ مثل همان گوشى موبايلش و مثل گواش هايش. 
البته خاله شــكوفه گفت به خاطر اين است كه علاقه زيادى به وسايل 
شــخصى اش دارد و از آن ها دل نمى كند. مثلا هنوز  توى ظرف غذاى 
بچگى اش غذا مى خورد. كتاب هايش را هم خيلى دوست دارد. گاهى به 
اعضاى خانواده هم همان حس مالكيت را دارد و از اينكه كسى اذيتشان 
كند يا نزديكشان شود، بدش مى آيد. استاد مقدم گفت: «همين حس 
را به نقاشى هايش هم دارد. نقاشى ها را با اينكه براى نمايشگاه كشيده، 
اما باز هم خيلى دوستشان دارد و نمى خواست بگذارد براى فروش.» 
پرسيدم نقاشــى ها فروش هم رفته اند؟ گفتند: بله. همگى به فروش 
رسيده اند و خدا را شكر استقبال خوبى شد. رو به سهيل كردم و گفتم: 
ببين اولين اوتيسمى هستى كه چنين نمايشگاهى راه انداخته و اين قدر 
استقبال شده. دوباره گل از گلش شكفت. سهيل خنده اش هم معصوم 
و قشنگ بود. ظاهرش با آدم هاى معمولى فرق داشت، صحبت كردنش 
آهسته و بريده بريده بود، صاف نمى ايستاد، تيك عصبى كوچكى داشت 
كه موقع حرف زدن بيشتر هم مى شد، كلمات را يادش مى رفت و بايد 
فكر مى كرد تا يادش بيايد چه بايد بگويد و نسبت به يك پسر 23 ساله 
جوان تر به نظر مى رسيد. سهيل خودش هم يك تابلوى نقاشى بود، با 

كلى رنگ هاى خاص و متفاوت...

فرانــک باباپور- از پانزدهم تا بیســتم دی ماه نمایشــگاه «مــرد بارانی»، 
مجموعه ای از نقاشی های هنرمند اوتیسمی، برگزار شده بود که در نوع خود 

جدید و منحصر به فرد بود. 
از طرفی نمی دانستم کسی که اوتیسم دارد، چه تفاوت هایی با دیگران دارد و 
از طرفی هم شنیده بودم این افراد با مشکلات زیادی روبه رو هستند؛ یکی اینکه نمی توانند 

روی کاری تمرکز داشته باشند، یا اینکه کارهای خیلی معمولی را به روش خودشان و خیلی 
متفاوت تر از آن چیزی که هست، انجام می دهند. پس دیدن نقاشی های یک اوتیسمی هم 

برایم جالب بود و هم خیلی چیزها یادم می داد.  
همــان ورودی نمایشــگاه بــه تابلویــی برخــوردم کــه ســهیل را از زبــان خــودش 

توصیف کرده بود:

افراد با نقصان های گوناگون به دنیا می آیند و شما فکر می کنید فقط معلولیت یک نقص محسوب می شود. در صورتی  که 
برخی از انسان ها با امراض و مشکلات شدیدتری دست و پنجه نرم می کنند. ولی هم آن ها حق زندگی دارند و هم شما.

من، سهيل
 اوتيسم اسپرگر هستم...  

گفت وگو با هنرمندی که  روی زیبای اوتیسم را به نمایش گذاشت
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 همه چیز به بودجه ربط دارد
رئيس جامعه معلولان خراســان رضوى در اين  باره به «توان شهر» 
مى گويد: در كمپين پيگيرى قانون جامع حمايت از معلولان، اصلاح 
قانون، ضمانت اجراى آن و ديده شدن منابع مالىِ اجراى مفاد اين قانون، 
مدنظر بوده است. زيرا اين قانون به دليل پيش بينى نشدن منابع مالى 

اجراى آن، از سوى شوراى نگهبان برگشت خورد.
محمد ايمانى راد مى افزايد: زمانى قانون جامع تصويب شد كه بودجه 
97 تصويب شده بود، هرچند 200 ميليارد تومان هم به اين منظور 

درنظر گرفته شده بود.
او با تأكيد بر اينكه اين قانون به شرط اجرا، مشكل معلولان را تا حد 

زيادى رفع مى كند، مى گويد: به طور مثال يكى از مفاد قانون جامع، 
حمل ونقل رايگان درون شهرى است. اجرايى شدن اين موضوع براى 
معلولان كه بيشتر از اقشار متوسط به پايين جامعه هستند، مى تواند 
خيلى مفيد باشــد اما منابع مالى آن بايد در نظر گرفته شود تا بتوان 
اجرايش كرد. بنابراين حتى موضوعى به اين ســادگى هم به بودجه 
ربط دارد، تا چه رسد به موضوعاتى مانند بيمه ها و مستمرى معلولان.

وى اظهار مى كند: در كشورهاى توسعه يافته، دولت ها زندگى معلولان 
را تا سطح متوسط حمايت مى كنند و تنها بخشى از زندگى آن ها به 
خيريه ها محول مى شود، اما در كشور ما اصل زندگى يك معلول وابسته 
به افراد است و حتى مراكز نگهدارى از معلولان هم دست خيريه هاست. 

به يقين تبليغات براى پول به منظور راهبرى اين مراكز، آبروى معلولان 
را به  بازى مى گيرد و اگر قرار است كارى براى معلولان به عنوان بخشى 

از جمعيت كشور انجام شود، بايد از سوى دولت باشد.

 مشکلات معلولان یکی دوتا نیست
رئيس جامعه معلولان خراســان رضوى، هدفمندى يارانه ها را براى 
تأمين مستمرى معلولان منبع درخور اعتمادى نمى داند و تصريح 
مى كند: با وضعيت بى ثبات موجود اقتصادى و نرخ فزاينده تورم، دولت 
طبيعتا نگران از دامن زدن به نارضايتى ها خواهدبود و از اين نظر امكان 
حذف برخى دهك هاى پيش بينى شــده به  نظر ناممكن مى آيد و از 
سوى ديگر، آمار دقيقى هم از دهك هاى درآمدى در دست نيست كه 

بتوان مستمرى معلولان را به آن وابسته كرد.
ايمانى راد اضافه مى كند: مشكلات معلولان يكى دوتا نيست؛ درمان 
و توانبخشى هنوز بلاتكيف هستند، مناسب سازى انجام نشده است و 
موضوع اشتغال معلولان موضوع بسيار گسترده اى است كه به نتيجه 
نرسيده؛ به طورى كه درصد معلولان بى كار بيش از سه برابر افراد سالم 
است و در اين ميان نيز آمار بانوان معلول بى كار از آقايان خيلى بيشتر 
است. وى با بيان اينكه اشتغال، درمان و پروتز به  عنوان نيازهاى اصلى 
معلولان، هزينه هاى بسيار بالايى دارند، مى افزايد: در ساخت ويلچر، 
پروتز و بريس بايد از موادى استفاده شده باشد كه حداقل 4 سال بتوان 
از آن ها اســتفاده كرد اما اين اقلام كه معلولان آن ها را هرچند سال 
يك بار از بهزيستى به عنوان ســهميه دريافت مى كنند، از نازل ترين 
كيفيت برخوردارند و در كمتر از يك سال، ديگر قابل استفاده نيستند 
كه اين موضوع براى جامعه معلولان كه عموما از نظر اقتصادى در سطح 

متوسط به پايين هستند، هزينه زيادى به دنبال دارد.

 مسکن؛ مشکل همیشگی
وى مسكن را مشــكل ديگر معلولان كه مدام با آن روبه رو هستند، 
بيان مى كنــد و مى گويد: وقتــى پروژه هايى كه به اســم معلولان 
ساخته مى شــوند، مناسب ســازى نشــده اند، چگونه مى توانيم از 

ساختمان هاى معمولى چنين توقعى داشته باشيم؟
وى توضيح مى دهد: در پروژه هاى مســكونى ويــژه معلولان پس از 
تحويل، براى اينكه قابل سكونت شوند، حداقل بايد 10 تا 15ميليون 
تومان به منظور اصلاح و مناسب سازى هزينه شود و در هر صورت پيدا 
كردن منزلى مناسب حال معلولان، بسيار مشكل است و اصلاح اين 
وضعيت بايد در برنامه هاى مناسب سازى شوراها و شهردارى ها ديده 

و اجرا شود.

شبنم کرمی- به جرئت می توان ادعا کرد که بســیاری از معلولان کشور در خانه های خود می مانندو 
قادر به زندگی مســتقل و مشــارکت در جامعه، هم پای دیگر شــهروندان نیســتند. شهرســازی 
نامناســب، کمبود امکانات و خدمات آموزشی و درمانی، نبود مشــاغل مناسب و حذف از مراحل 
استخدامی، مشــکلات و محدودیت های این قشــر را چندبرابر کرده اســت. از آنجا که جمعیت 
معلولان کشورمان درخور توجه است و با نظر به تغییر سبک زندگی امروز نســبت به گذشته، بر نیازها و مسائل 
معلولان نیز روزبه روز افزوده می شود. جامعه معلولان کشــور ما از نظر دسترسی به فضاهای اجتماعی، آموزش، 
اشــتغال، برابری فرصت ها، منابع اقتصادی و بســیاری موارد دیگر در رنج هســتند و به کمک و توجه بیشــتر 
مســئولان و سیاســت گذاران حوزه اجتماعی نیازمندند. این افراد با وجود محدودیت هــای مضاعف و متراکم 
یزی کشــور کمتر لحاظ شده اند  نســبت به دیگر گروه ها و اقلیت های جامعه، در نظام سیاست گذاری و برنامه ر
و مسائلشــان به خوبی شناسایی نشده اســت که این مسئله هر ســال در لایحه بودجه کشور و به ویژه در تعیین 
ردیف های بودجه ای بیشــتر به  چشــم می آید. اما لایحه بودجه ســال آینده حاوی خبر خوبی برای مددجویان 
یســتی به  عنوان متولی خدمت رسانی  یستی است و گفته می شود سال ۹۸ علاوه بر افزایش سهم بودجه بهز بهز
به معلولان، با در نظر گرفتن ردیف بودجه ای به منظور اجرایی شــدن بخشــی از مفاد قانــون جامع حمایت از 
معلولان کشور نیز برنامه های ویژه ای برای حمایت از این قشــر پیش بینی شده است. اما باید دید آیا این میزان 
خ روزافــزون تورم، کفاف حجم باورنکردنی از مشــکلات حل نشــده بیش از یک   افزایش بودجه با توجه به نر

میلیون و ۳۰۰ هزار نفر معلول در کشــور را خواهدداد؟

هدفمندی 

یارانه ها برای 

تأمین مستمری 

معلولان منبع 

درخور اعتمادی 

نیست

از سن نوجوانی باید خودتان را به عنوان یک فرد دارای معلولیت بشناسید. باید توانایی ها و ناتوانی ها را درک کنید و با 
این تجربیات به خود خویشتن برسید.

صفر تا صد بودجه معلولان
ره آورد ۱۱۰۰ میلیاردی قانون جامع حمایت از معلولان در لایحه بودجه ۹۸
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 دولت باید کاری کند
هم زمان با پيگيرى «توان شــهر» درباره ســهم 
معلولان از بودجه 98، جمعى از معلولان با انتقاد 
به نداشتن حداقل دستمزد بيمه توان بخشى و حق 
پرستارى در مقابل مجلس شوراى اسلامى تجمع 
كردند و اجراى قانون معلولان را حق مســلم خود 
دانسته و خواستار شفاف سازى بودجه معلولان در 
سال آينده شدند كه نصرا... پژمان فر، نماينده مردم 
مشهد و كلات در نطق ميان دستور خود هم زمان با 
اين تجمع، ضمن حمايت از اين قشر، دولت را به 
يارى طلبيده و بند 3 از مطالبات كمپين معلولان 
را اين چنيــن بيان مى كنــد: «مطالبات معلولان 
مظلوم كه تعدادى از آن ها در رابطه با اين موضوع 
درخواست هاى متعددى دارند، دلالت بر اين دارد 
كه در كشــور ما انگار به مشكلات آن ها رسيدگى 
نمى شود. اين جانب ضمن حمايت از اين قشر ضعيف 
و مظلوم، اميدوارم دولت نســبت به اجرايى شدن 
كنوانسيون بين المللى حقوق افراد داراى معلوليت 
مصوب سال87 و قانون حمايت از حقوق معلولان 
ســال96 و همچنين تصويب نامه هيئت دولت، 

اقدامات لازم را درخصوص معلولان داشته باشد».

 ویژگی خوب بودجه ۹۸
اما، مديركل بهزيستى خراسان رضوى در مجموع، 
ســال بودجه اى پيش رو را مثبت تر از ســال هاى 
پيش ارزيابى مى كند و با بيان اينكه لايحه بودجه 
98 تسليم شده است و در صحن علنى و كميسيون 
تلفيق و گروه تخصصى به آن پرداخته خواهدشد، 
مى گويد: لايحه بودجه 98 يك ويژگى خيلى  خوب 
دارد و آن اينكه امسال نخســتين سالى است كه 
اعتبارات قانون جامع حمايت از حقوق معلولان در 

بودجه كشور براى بهزيستى لحاظ مى شود.
حميدرضا پوريوسف مى افزايد: برآورد بهزيستى 
كشور اين است كه 12 هزار و 500 ميليارد تومان 

لازم داريم تا مفاد اصلى قانون جامع به اجرا درآيد.
وى اضافه مى كند: سهم بهزيستى در لايحه بودجه 
98 دولت، ابتدا 2 هزار و 200 ميليارد تومان بود اما 
مجلس روى هزار و 100 ميليارد تومان براى اجراى 
قانون جامع توافق كرده است كه اميدواريم حداقل، 
اين مبلغ كم نشود اما واقعيت اين است كه در جامعه 
معلولان تقاضا بيش از اين مبالغ است و حداقل هزار 
و 500 ميليارد تومان براى اجراى قانون جامع در 
كشور براى امســال نياز داريم، اما به غير از قانون 
جامع، در ديگر فصولى كه در قانون بودجه كشور 

آمده، 16,5درصد رشد نســبت به سال گذشته 
براى بهزيستى كشور ديده شده است كه با لحاظ 
كردن سرفصل بودجه قانون جامع، افزايش بودجه 

بهزيستى افزون بر 50 درصد خواهدبود.
وى اظهار اميدوارى مى كنــد كه با توجه به اينكه 
جامعه آمارى معلولان خراسان رضوى، 9 درصد 
جامعه آمارى معلولان كشور است، سهم استان از 

بودجه كشور درخور توجه باشد.

 غربالگری رایگان
پوريوسف در ادامه با اشاره به برخى مفاد قانون جامع 
با بيان اينكه هر سال حدود 30 هزار نفر در كشور با 
معلوليت متولد مى شوند و اين تعداد به علل ژنتيك 
و مادرزادى به معلولان اضافه مى شوند، خاطرنشان 
مى كند: به خدمات پيشــگيرى از معلوليت ها در 
قانون توسعه ششم توجه ويژه اى شــده و در اين 
زمينه در 2 ســال اخير اقدامات خوبــى انجام و 

اعتبارات مناسبى هم درنظر گرفته شده است.
وى توضيح مى دهد: ســال گذشــته 340 مورد 
ختم باردارى را كه نوزاد با احتمال قريب به يقين 
معلول متولد مى شــد، با كمك مقامات قضايى 

انجام داديم.
وى با اشــاره به اينكه 25 درصد كل سقط هاى 
به دليل معلوليت در كشــور را استان ما به خود 
اختصاص داده است، مى گويد: در كشور با اجازه 
محاكم قضايى حدود هزار و 400 سقط درمانى 
صورت گرفته كه حدود يك چهارم آن متعلق به 

خراسان  رضوى بوده است.
مديركل بهزيســتى خراســان رضوى وضعيت 
اســتان در زمينه اعتبارات غربالگرى زوجين در 
بدو ازدواج و زوجينى كه فرزنــد معلول دارند را 
خوب توصيف مى كند و مى افزايــد: براى افراد 
بى بضاعت، غربالگرى و مشاوره و حتى آزمايشات 

رايگان انجام مى شود.
وى ادامه مى دهد: ســال گذشــته در خراسان  
رضوى طرحى را براى اولين بار در كشــور انجام 
داديم كه طبــق آن خانواده هايــى كه حداقل 
2معلول دارند را با همكارى حوزه هاى پيشگيرى 
و توان بخشى رصد و شناسايى كرديم و براى آن ها 
مشاوره گرفتيم و قرار است غربالگرى و آزمايشات 
هم درباره اين خانواده ها انجام شود تا اگر قرار شد 
ازدواجى توسط آن ها صورت گيرد، با لحاظ كردن 
مواردى باشد كه كاهش معلوليت را در پى داشته

 باشيم.

اعتبارات مناسب سازی
وى با بيان اينكــه در گريزى به 6 ماه دوم ســال 
96  و 6 ماه اول سال 97 در اقداماتى كه دبيرخانه 
مناسب ســازى اســتان انجام داده، در كشور اول 
هستيم، توضيح مى دهد: بر مبناى يكى از مفاد اصلى 
قانون جامع در زمينه موضوع مناسب سازى كه در 
قانون جديد هم رعايت شده است، تضامين اجرايى 
قضايى درباره مديرانى كه طبق اين قانون در زمينه 
مناسب سازى تخطى كنند، ديده و اعلام جرم هم 
شده است كه براى آن ها مجرميت اعلام مى شود. 
همچنين در قانون بودجه 98 در اين  باره اعتباراتى 
پيش بينى شده اســت كه رديف آن در سرفصل 

شوراها و شهردارى ها مى آيد.

  افزایش ۱۴۰ درصدی مستمری بگیران
پوريوسف در ادامه مى گويد: از مرداد امسال تاكنون 
توانسته ايم 140 درصد آمار مستمرى بگيرانمان 
را افزايش دهيــم؛ يعنى اين آمــار از 35 هزار نفر 
در ابتداى ســال 97، اكنون به 74 هــزار خانوار 
رسيده است. از لحاظ مبلغ هم از 7 ميليارد و 200 
ميليون تومان به 15 ميليارد و  400 ميليون تومان 
با حدود 115 درصد رشد مبلغى در ماه رسيده ايم. 
اين افزايش ها در بودجه 97 ديده شده بود و اكنون 
در حال انجام اســت. مازادى كه اضافه كرديم نيز 
از محل هدفمندى يارانه هــا بوده كه تا اين لحظه 

محقق شده است.
وى همچنين با يادآورى اينكه هدفمندى يارانه ها 
يك رديف اعتبارى شامل تبصره 14 قانون بودجه 
در سال 97 و 98 دارد، مى افزايد: اعتبارات امسال 
هدفمندى يارانه ها، به 7 هزار ميليارد تومان افزايش 
پيدا كرد كه اين مبلغ صرف افزايش ميزان مستمرى 

مددجويان بهزيستى خواهدشد.
وى ادامه مى دهد: اين موضوع يكى از رديف هاى 
بودجه دولت اســت كه از حذف يارانه دهك هاى 
بالاى جامعــه در ســرفصل قانــون هدفمندى 
مى نشــيند. صندوق رفاه اجتماعــى نيز موضوع 
ديگرى است كه صندوق اشــتغال هم در پى آن 
در كشور در دست پيگيرى است كه اميدواريم در 
بودجه 98 به اين موضوع هم اشاره اى داشته باشيم.

  مهم ترین برنامه های توان بخشی
مدير كل بهزيستى خراســان  رضوى همچنين 
مهم ترين برنامه هاى معاونت توان بخشى بهزيستى 
اســتان را گســترش و ايجاد بازار كار در راستاى 

توانمندسازى و توان بخشــى معلولان دانسته و 
مى  گويد: قصد داريــم مجوزهايمان در اين زمينه 
را به ســوى خدمات خانواده محور و جامعه محور 
سوق دهيم تا طرح هايمان با مشاركت خانواده هاى 

معلولان باشد.
وى مى افزايد: امسال و سال آينده طرح سى بى آر 
شهرى را كه در شــهرهاى زير 24 هزار نفر كليد 
زديم، رشد خواهيم داد و سعى مى كنيم اين موضوع 
را كه تاكنون در سطح روستايى بوده است، به جامعه 
شهرى توسعه دهيم. همچنين براى تأمين لوازم 
كمك توان بخشى به طور جدى پيگيرى مى كنيم 
تا به اميد خدا ســال آينده مددجويى پشت نوبت 

وسايل توان بخشى نداشته باشيم.

  گام های مؤثر برای بیمه
پوريوســف از مصارفــى كــه در رديف هــزار و 
100ميليارد تومانى قانون جامع پيش بينى شده 
را موضوع بيمه مددجويان بيــان مى كند و ادامه 
مى دهد: اين سرفصل شامل بيمه بيكارى و بيمه 
تكميلى خواهدبود كه دولــت از اين محل اجازه 
خواهدداد كه براى بيمه پايه و تكميلى مددجويان 

گام هاى مؤثرى برداشته شود.

  حق پرستاری
وى مورد ديگرى را كه در قانون جامع پيش بينى 
شده است، حق پرستارى معلولان شديد و بسيار 
شــديد عنوان مى كند و مى گويــد: اكنون براى 
همه هزار و 700 نفر مددجويان ضايعه نخاعى در 
استان جداى از مستمرى، حق پرستارى هم اعطا 
مى كنيم كه اجراى ايــن موضوع در لايحه بودجه 
98 براى ديگر معلولان شــديد و بسيار شديد هم 

ديده شده است.
مدير كل بهزيستى استان با اشاره به اينكه مواردى 
مانند كاردرمانى و مددكارى، سرفصلى جداگانه اند 
كه در قالب مراكز بين خدمات، پيش بينى شده اند، 
يادآورى مى كند: در بودجه هــاى 96 و 97 درباره 
تحصيل معلولان در دانشگاه  آزاد اسلامى تفاهمى 
كشورى داريم كه بر اين مبنا 20درصد از شهريه 
مددجويان را تخفيف مى گيريم و كل اعتبارات آن ها 
را نيز پرداخت مى كنيم. در دانشگاه هاى غيردولتى، 
پيام نــور و غيرانتفاعى هم درصدى از شــهريه را 
پرداخت مى كنيم كه اين موضوع در قانون جامع نيز 
پيش بينى شده است و در بودجه 98 به نحوى ادامه 
مى يابد كه سهم آورده مددجويان به حداقل برسد.

امسال نخستین 

سالی است که 

اعتبارات قانون 

جامع حمایت از 

حقوق معلولان در 

بودجه کشور برای 

بهزیستی لحاظ 

می شود.

واقعیت این است که با ادامه روند موجود شهرنشینی، روزبه روز بر مشکلات فراروی معلولان کشور افزوده می شود. با توجه به گفته 

سرپرست معاونت توان بخشی و پیشگیری از معلولیت های ســازمان بهزیستی کشور مبنی بر اینکه تا سال ۱۴۰۴ جمعیت کشور 

به بیش از ۹۴ میلیون نفر و به تبع آن آمار معلولان به ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر افزایــش خواهدیافت، به  یقین ارائه راهکارهای 

اساســی و جهادی برای رفع مشــکلات معلولان باید اولویت برنامه ریزان این حوزه پرچالش باشــد.  
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  از روز حادثه بگوييد
يك تصادف رانندگى بود. با برادرم كه راننده ماشين بود، در مسير 
نيروگاه توس بوديم كه اين اتفاق افتاد. اول دبيرستان را تمام كرده 
بودم. روزهاى پايانى سه ماه تعطيلى در شهريورماه و در بحبوحه 
انقلاب سال 57 بود. سال بعد و در حالى كه ديگر هم كلاسى هايم 
راهى كلاس دوم دبيرستان شــدند، من يا در بستر بيمارى بودم 
و يا در حال رفت و آمد بين تهران و مشــهد بــراى درمان. 12 بار 
عمل جراحى كردم اما مشــكل عمده اى كه ايجاد شده بود، از نظر 
روحى بود. دچار افسردگى بســيار شديد و پرخاشگرى شده بودم. 
نمى توانستم در آن سن اين را بپذيرم كه ديگر نمى توانم راه بروم. 
حتى تا يك سال و نيم بعد هم ويلچر نگرفتم. وقتى مى خواستند 
من را پيش دكتر ببرند، روى كول مى گذاشــتنم. تا اينكه به فكر 
افتادم كه ديگر بس است. ارديبهشت يا خرداد 59 بود كه به مادرم 
گفتم مى خواهم درس بخوانم. خيلى خوشــحال شد. مادرم رفت 
آموزش وپرورش و گفت بچه  من مى خواهد متفرقه ثبت نام كند. 
يك نفر از مســئولان به او گفته بود: خانم! فردا بچه ها مى خواهند 
امتحان بدهند، حالا شما آمده ايد ثبت نام كنيد؟! مادرم شرايط را 
توضيح داده و گفته بود كه پسرم الآن به طرف درس آمده است و ما 
اميدواريم كه از اين طريق بتواند كمى بيمارى اش را فراموش كند. 

به  هرحال آن بنده خدا راضى شد و لطف بزرگى كرد.

  قبل از ســانحه، دانش آموز درس خوانــی بودید؟ کنکور را 
چگونه پشت سر گذاشتید؟

بله. تعريف از خودم نشود، هميشــه اگر نفر اول نبودم، حتما جزو 
دو، ســه نفر اول بودم. يك سال پشــت كنكور ماندم اما سال بعد 

قبول شدم.

  پزشک شدن جزو رویاهای کودکی تان بود؟
نه. زمانى كه ســالم بودم اصلا به دكترشدن فكر نمى كردم. بيشتر 
به رشته هاى فنى و مهندسى علاقه داشــتم. ديپلم رياضى بودم 
و رياضى ام هميشــه خوب بود ولى وقتى دچار معلوليت شدم، به 
اجبار اين رشته را انتخاب كردم. فكر كردم اين طورى بهتر است. هم 
خودم بهتر مى توانم اين رشته را ادامه دهم و هم مى توانم به مردم 

خدمت كنم.

  اولین بار چه کســی به شــما گفت که دیگر نمی توانید راه 
بروید؟ وقتی بالأخره متوجه شدید، واکنشتان چه بود؟

تقريبا 4، 5 ماه بسترى بودم. بعد از آن كم كم متوجه شدم. افسردگى 
شديد گرفتم. طورى شده بودم كه كسى جرئت آمدن به اتاق من 
را نداشت. غذا كه مى آوردند، پرت مى كردم بيرون. تحملش خيلى 
سخت بود. 1/5سال طول كشيد تا توانستم بپذيرم. اما بعد به خودم 
گفتم تا كــى مى توانم به اين وضع ادامه دهم. حــالا كه اين اتفاق 
افتاده، بايد با همين چيزى كه برايم مانــده ادامه دهم. خانواده ام 
هيچ وقت فكر نمى كردند كه بتوانم بلند شوم و به اين مرحله برسم. 

كمك خدا بود.

  برگردیم به قبولی  شما در کنکور. گفتید دانشگاه علوم پزشکی 
بابل قبول شــدید. پذیرش این موضوع که شهر دیگری بروید، 

برای خانواده تان سخت نبود؟

بعد از اينكه درس را شروع كردم، ديگر معلوليت را فراموش كردم. 
تنها راهى كه مى توانستم از آن وضعيت بيرون بيايم، همين بود. حتى 
موقع انتخاب رشته  فقط يك رشته را زدم و آن هم پزشكى بود. هيچ 
رشــته ديگرى من را اقناع نمى كرد. البته مشكلات زيادى داشتم. 
وضعيت دانشگاه هم خيلى افتضاح بود. اكثر كلاس ها طبقه بالا بود. 
هم كلاسى ها كمك مى كردند و با ويلچر بالا و پايين مى رفتم. چند 

ماهى طول كشيد تا اينكه يك كلاس در طبقه پايين گذاشتند.

  بعد که درس تمام شد، برگشتید مشهد. چه زمانی ازدواج کردید؟
سال 71 درسم كه تمام شد، خانواده ام به صرافت ازدواج من افتادند 
و دخترى را برايم خواستگارى كردند كه بعدها ايشان نيز خيلى به 
من كمك كرد. همسرم خانم مؤمنى است. پاسدار بود و نمى  دانم 
چطور اين را پذيرفت، ولى خيلى در زندگى كمكم كرد. كمك هاى 
او بود كه باعث شد براى تخصص اطفال در دانشگاه علوم پزشكى 

مشهد قبول شوم.

  فرایند اســتخدامتان چگونه بود؟ مشکلی بابت معلولیت 
شما نداشتند؟

هركســى وقتى يك فرد داراى معلوليت مى بيند، اولين فكرى كه 
مى كند همين است. با خودش مى گويد من با پزشك هاى سالم اين 
همه مشكل دارم، اين كه ديگر هيچى! البته من هم هيچ وقت كم 
نمى گذارم. اخيرا كسالت چندماهه اى پيدا كرده بودم و يك هفته در 
همين بيمارستان بسترى شدم. تا قبل از آن زمان حتى يك روز هم 
از مرخصى استعلاجى استفاده نكردم. على رغم اينكه خيلى ها اگر 

شرايط من را داشتند، حتما از اين مرخصى ها استفاده مى كردند.

  به این دلیل بود که برای اثبات خودتان باید بیشتر از یک آدم 
معمولی کار می کردید؟

بله. دقيقا. راحت هم نبود. پزشك مقيم اينجا بودم و شب ها كشيك 
مى دادم. با ايــن وضعيتم تا مى رفتم روى تخت اســتراحت كنم، 
زنگ مى زدند كه بروم اتاق عمل. گاهى شب ها حتى يك دقيقه هم 
نمى  توانستم استراحت كنم و اين برايم خيلى سنگين و سخت بود 
ولى فقط براى اينكه جلوى بقيه كم نياورم، هميشه بيشتر تلاش 
مى كردم و تعداد كشيك هايم مثل بقيه بود و تفاوتى با بقيه نداشتم. 
از خودم مايه مى گذاشتم كه بتوانم پابه پاى بقيه جلو بيايم و سربارى 

براى آن ها نباشم.

  احساس نمی کردید حقتان اســت که به دلیل شرایطتان، 
یک سری تبعیض های مثبت داشته باشید؟

هيچ وقت دنبال اين چيزها نرفتم. نمى خواستم استثنا باشم. البته 
همكارانم خود به خود خودشــان رعايت مى كردند و كشيك ها را 

كمتر براى من مى گذاشتند.

  این شرایط برای هر معلول دیگری آن طور هست که بتواند 
مانند شما مسیر موفقیت را طی کند؟

نه. خيلى سخت است. براى همين است كه تعداد كمى از معلولان 
توانسته اند به اين سطح برسند. اوايل وقتى جايى به عنوان پزشك 
معرفى مى شــدم و آن ها تعجب مى كردند، به من برمى خورد ولى 
بعدها به اين نتيجه رسيدم كه كارى كرده ام كه هيچ كس نمى  تواند 

باور كند. پس جنبه مثبتش را گرفتم. نمى دانم در مشهد چند نفر 
ديگر مثل من هستند كه پزشك شده اند اما فكر مى كنم يكى، دو 

نفر بيشتر نباشند.

 واکنــش  کــودکان بیمار بــه ویلچر چیســت؟ کنجکاوی 
نمی کنند؟

خيلى پيش مى  آيد كه از مادرشان مى پرسند: آقاى دكتر براى چى 
روى صندلى نشسته؟! يكى، دو بار پيش آمده بود كه بچه ها عكس 

من را با ويلچر كشيده   بودند.

 برخورد شما با بچه های معلول بیمار چگونه است؟
ناخودآگاه بيشتر به آن ها توجه مى  كنم. مثلا به مطب كه مى آيند، 
يا از آن ها ويزيت نمى گيرم و يا كمتر مى گيرم. نه اينكه بخواهم 
ترحم كنم بلكه براى اين است كه مى دانم مشكلات زيادى دارند؛ 
چه از نظر اقتصادى و چه اجتماعى. خودم تمام اين مســيرها را 
طى كرده ام. مادرى كه بچه معلول دارد، هزينه ها، گرفتارى ها و 
خستگى هاى بســيار زيادى دارد. بنابراين تا جايى كه مى توانم، 
بيشــتر از بچه هاى عادى به آن ها توجه مى كنــم. خودم از نظر 
روانى به آن ها كشــش بيشــترى دارم. حتى اگر ساعت ويزيتم 
تمام شده باشد و يك معلول مانده باشــد، امكان ندارد كه قبول 
نكنم. البته ســعى مى كنم اصلا وانمود نكنم كه براى اين افراد 
استثنا قائل مى شوم تا احســاس بدى بهشان دست ندهد. حتى 
نمى پرسم كه چه شــده و چرا معلول شــده، مگر اينكه از نظر 

درمانى لازم باشد. كاملا طبيعى رفتار مى كنم.

  به نظرتان اهمیت توجه به حقوق قانونی معلولان، در نگاه 
مسئولان ما وجود دارد؟

متأســفانه هم نگاهشان ســطحى اســت و هم حرف هايى كه 
مى زنند، از ته دل نيســت. بانك دور ميدان احمدآباد را ببينيد! 
10- 15 طبقه اســت. ميلياردها تومان براى ســاخت آن هزينه 
شده ولى يك رمپ ندارد! در ذهن معماران و مهندسان ما هم اين 
موضوع جا نيفتاده است. يك ساختمان بزرگ در اطراف حرم 2، 
3 سال است كه ساخته شده، ولى رمپ ندارد. وقتى وزير آموزش و 
پرورش مى گويد ما معلم معلول قبول نمى كنيم چون بچه ها دچار 
افسردگى مى شــوند، يعنى اصلا نمى فهمد معلوليت يعنى چه؟ 
شما بياييد كلاس هاى من را ببينيد؛ جزو شادترين كلاس هاست. 
وقتى ذهن يك مسئول تا اين حد درباره معلولان منجمد است، 
هيچ وقت نمى تواند براى معلول كارى كند، مگر اينكه قانون روى 

سرش باشد و مجبور باشد.

  مطالبه شما به عنوان یک شهروند معلول از مدیریت شهری 
چیست؟

حداقل در مبلمان شهرى و ساختمان ها معلولان را ببينند. اين همه 
ماده واحده براى ساختمان سازى است، يك ماده هم كنارش بگذارند 
كه هر ساختمانى بايد رمپ و پاركينگ ويژه معلولان داشته باشد. اين 
افراد بايد اميدوار شوند. وقتى به آن ها امكانات بدهيم و اميدوار شوند، 
به جاى اينكه سربار شوند، بارى هم از دوش جامعه برمى دارند. اگر 
مديريت شهرى در اين قسمت سرمايه  گذارى كند، مطمئن باشيد 

اصلا ضرر نمى كند.  

الهام ظریفیان- بخش اطفال بیمارستان ۱۷ شــهریور محل قرارمان برای گفت وگوست. پشت ایستگاه مخصوص 
پرستاری مشغول بررسی پرونده کودکی است که صدای ناله اش از اتاق کناری می آید و مادرش پریشان از این وضعیت، 
به این طرف و آن طرف می رود. می گوید کمی صبر کنم تا بیاید. با چند حرکت ویلچر را از فضای کوچک کانتر پرستاری 
خارج می کند و به طرف اتاقی می رود که کودک در آن بستری است. با مادر بچه که صحبت می کند و توصیه های لازم 
را به پرستار می دهد، بیرون می آید و می گوید برویم. او جلو می رود و من پشت سرش. به اتاق پزشک مقیم اطفال در طبقه پايين می رویم 
که جای ساکت و خلوتی برای گفت وگو به نظر می رسد. «ابراهیم کیانی» ۵۷ سال دارد و اکنون متخصص اطفال در بیمارستان ۱۷ شهریور 
است. او در سال ۵۷  بر اثر سانحه تصادف از ناحیه دو پا دچار معلولیت می شود. گفت وگوی توان شهر با این پزشک توانمند در ادامه 

آمده است.

ذهن هاى منجمد
سد راه معلولان

گفت وگو با پزشکی که به معلولیت اجازه نداد زندگی اش را از او بگیرد

بیاييد منطقی ریسک کنید! مثلا اگر توانایی دارید، تنها به سفر بروید. این فرصت بی نظیر را از دست ندهید. اما یادتان 
باشد ریسک تا آن جایی زیباست که به ما آسیبی نزند. پس سفر خوبی برایتان آرزو می کنم.
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  تاک چگونه به بار نشست؟
دكتر احمدرضا حيدريان، استاديار زبان و ادبيات عرب دانشگاه و پايه گذار 
تاك در اين نشست از چگونگى تشــكيل كانون گفت. دكتر حيدريان 
نابيناست. او دانشجوى ممتاز مقطع كارشناسى ارشد و دكترى در رشته 
زبان و ادبيات عرب، در دهه 80 بوده است كه با پشت سر گذاشتن مشكلات 
طاقت فرســاى علمى و عملى و نظاير آن، امروز در زمره شخصيت هاى 
مطلوب آموزشى دانشگاه قرار دارد. او كه اكنون استاديار گروه زبان و ادبيات 
عرب است، اظهاركرد: تابستان 81 تا 82 دوران تشكيل هسته اوليه تاك 
و قوام آن بود. مسائل مهمى همچون آموزش براى همه، اختصاص منشى 
در امتحانات، مناسب سازى هاى فيزيكى و ايجاد بسترى براى حضور موفق 

دانشجويان معلول به دانشگاه، اهداف تشكيل تاك بودند.
دكتر حيدريان افزود: تابستان 1382، اولين اردوى فرهنگى و تفريحى 
دانشجويان را به شــيراز ترتيب داديم و قرار بود گردهمايى بزرگى ويژه 
تمامى دانشجويان با آسيب هاى بينايى تمام كشور برگزار كنيم. حضور 
تاك در آن ايام و انتخاب اين كانون به عنوان غرفه نمونه، آن  هم زمانى كه 
هنوز يك سالگى تاك هم فرا نرسيده بود، برايمان بسيار دل چسب بود. با 
آغاز سال تحصيلى 83-82 اهتمام ويژه ما در زمينه آموزش و برنامه ريزى 
براى ارائه خدمات به ديگر دانشجويان داراى معلوليت بود. برگزارى هرساله 
جشن روز جهانى عصاى سپيد (از سال 82 تا 88) به عنوان پرمخاطب ترين 
گردهمايى دانشجويى مان، بسيار مهم و در راستاى ترويج اهدافمان و البته 
عضوگيرى صورت گرفت. يكى ديگر از اهدافمان، شناســايى آن دسته 
از دانشــجويان نابينايى بود كه نمى دانستند چنين تشكلى وجود دارد؛ 
زيرا در بهترين حالت، دانشــجويان ما يا از دوران مدارس استثنايى و يا 
همكلاس بودن، به هم شناخت پيدا مى كردند و خيلى ها نيز ناشناخته 

باقى مى ماندند.
وى با بيان اينكه ضبط جــزوات يا خوانش آن و حتى اعزام منشــى به 
امتحانات، از ديگر اقدامات ضرور كانــون تاك بود، اظهاركرد: ايجاد يك 

آرشيو علمى از ضروريات بود. اين آغاز فعاليت علمى و تخصصى ما بود 
كه حمايت ويژه اى مى طلبيد. در آن زمان رؤساى دانشكده هاى ادبيات و 
علوم تربيتى با تهيه وسايلى مانند فلش ممورى و حتى قبل تر از آن ضبط 
صوت هاى كوچك جيبى براى دانشجويان، نخستين حمايت ها را آغاز 
كردند. در ادامه و طى سفر وزير وقت علوم، پيگير تهيه يك پرينتر ويژه 
بريل و رايانه ويژه شديم و ايشان با اختصاص بودجه، سبب شدند تا يكى 
از اولين دانشگاه ها در زمينه تهيه جزوات روى كاغذ ويژه باشيم. صندوق 
رفاه دانشجويان نيز در تعاملى پويا، كمك هاى ويژه اى به ما داشت كه به 
تسريع حركتمان كمك كرد. بايد بدانيم گام نخست به بار نشستن تاك، 
اثبات خودمان به محيط دانشگاه بود و اين مهم با يك تشكل 30 نفره از 
دانشجويان معلول شروع شد وتا اواخر آن دوران كه حضور داشتم، اعضاى 

كانون به 50 نفر رسيد.

  اهتمام به تحصیل
دكتر حيدريان ادامه داد: در ابتداى شكل گيرى تاك، ما هيچ دانشجوى 
تحصيلات تكميلى نداشتيم و جمعيت دانشجويان نابينا و بعضا جسمى-

حركتى در مقطع كارشناسى به 50 نفر مى رسيد، اما توجه ما به اهدافمان 
در تاك و حمايت مسئولان سبب شد تا در ســال 86، 5رتبه زير 10 در 
كنكور ارشد داشته باشيم و اين حركتى شگفت انگيز براى ما بود. در مقطع 
دكترى نيز بعد از من كه در حقيقت اولين دانشجوى با آسيب جسمى در 
اين مقطع در دانشگاه فردوسى بودم، موفقيت هاى بعدى بسيار خوب و 
پيوسته شكل گرفت و تعداد دانشجويان دكترى در كانون تاك افزايش 
يافت. در ادامه اقدامــات خوب در كانون، تلاش كرديــم تا براى انتقال 
دانشجوى داراى معلوليت بدون كميسيون يا پذيرش دانشجوى متقاضى 
خوابگاه در دانشگاه فردوسى اقدام كنيم كه اين مسئله به افزايش كمّى و 
كيفى تعداد دانشجويان معلول ما افزود و همه نيز در تعاملى خوب با كانون 

قرار گرفتند و نفرات تأثيرگذار بعدى بودند.

نسرین مذهبی- آرام آرام از هر ســو می آمدند. برخی شان با کمک عصای ســپید، برخی با همراه، برخی با 
کورسوی بینایی و قلبی روشن. همه فعالان «تاک» در اولین جلســه دوره جدید فعالیت این کانون شرکت 
داشتند. بیشــتر آن ها نابینا و دانشجویان مقطع کارشناسی هســتند و البته این دوره، دانشجویان معلول 
جسمی-حرکتی هم مشــارکتی پویا دارند. کانون تاک، با قدمتی ۱۵ ساله، از مجموعه های دانشجویی فعال 
معلولان در دانشگاه فردوسی است که چهره های برجسته علمی بسیاری را حمایت کرده است. مهمان مهم گردهمایی ۹۷، 
دکتر «احمدرضا حیدریان»، پایه گذار کانون تاک و عضو هیئت علمی دانشــگاه فردوسی بود. کلاس ۲۰۱ دانشکده ادبیات، 
میزبان دانشجویان و استادی از جنس باور بود؛ تا آنجایی که حس علاقه و شعف دانشجویان از شروع فعالیت هایشان در 

تاک در سراسر این نشست صمیمی جریان داشت.

از خودتان انتظار بیش از حد نداشته باشید. در غیر این صورت قطعا بسیار اذیت خواهیدشد. یک فهرست از شدنی ها و 
ناشدنی های زندگی تان تهیه کنید. قطعا برخی رفتارهایمان نیاز به بازنگری دارد.

روایتی از خوشه  های تاک؛ دانشجویان دارای معلولیت دانشگاه فردوسی مشهد

تفكر، انديشه، كوشش

۷

  شاخه های تاک پربارتر شدند
اين استاد دانشگاه بيان كرد: پس از كسب توفيقات آموزشى، فرهنگى 
و انسانى در دانشگاه، زمان را براى بسط و گسترش ريشه هاى تنومند 
تاك مناسب ديديم و اولين كانون جوانان داراى معلوليت را به ثبت 
رسانديم. پس از 4 ســال فعاليت مستمر، در نخستين مجمع ملى 
جوانان حضور داشتيم و نماينده اى از نمايندگان خراسان بوديم. اين 
پايان راه نبود و تاك ويژه بانوان و دختران را در استاندارى خراسان 
تشكيل داديم و چنان شد كه برخى از دوستانمان كه داراى معلوليت 
نابينايى و حتى جسمى  بودند، بر سر چندراهى انتخاب مشاغل خوب 
و پر اعتبار قرار گرفتند. پس از آن روزها، به همراه 4 نفر ديگر از اعضاى 
تاك، عضو هيئت علمى دانشگاه ها شديم و ترويج توانمندى ها را به 

كلاس درس و تمامى همكلاسان و شاگردانمان رسانديم.

  دفتر حامی دانشجویان معلول نداریم
وى در ادامــه گفت: تــاك صرفا يك كانون دانشــجويى اســت و 
دانش آموختگى هر دانشــجوى معلول، پايان يــك دوران طلايى 
خدمت در آن محيط است و حتى امكان دارد آن خدمات تكرار نشود 
و امور دانشجويان معلول به درستى سامان دهى نشود. اگر مسئولى 
تغيير كند، بايد دوباره مسير رايزنى ها را تغيير داد. هدف هميشگى 
من طى 15 سال گذشته، بيان اين نكته بوده است كه هيچ يك از ما 
باقى نيستيم و بايد به نحوى تلاش كنيم تا براى همه مفيد باشيم. 
اما آنچه امروز و به منظور هماهنگى بيشــتر به آن نياز داريم، دفتر 
حامى دانشجويان معلول اســت كه بتواند در غياب هر فرد فعال در 
حوزه معلوليت نيز به امور كلى دانشجويان و حتى كارمندان داراى 
معلوليت دانشگاه رسيدگى كند. اين مهم در بسيارى از دانشگاه هاى 
كشور راه اندازى شده است و ما نيز احتياج داريم تا در تشكيلات رسمى 
دانشگاهمان، جايگاه مشخصى داشته باشــيم و اميدوارم رياست 
دانشگاه، رؤساى دانشكده ها و البته تمامى دانشجويان به اين مسئله 

بپردازند تا همچنان از برترين هاى كشور باشيم.

  تاک ۹۷
«ابوالفضل ملاجردى»، دبير كنونى تاك نيز ضمن تشريح اقدامات دور 
جديد هيئت رئيسه اظهاركرد: كانون تاك، مجموعه اى از دانشجويان 
توانمند با آسيب هاى بينايى و جسمى مشخص هستند كه در 11 
رشته تحصيلى متفاوت تحصيل مى كنند. البته چند هميار غير معلول 

هم در اين تشكل توانمند فعال هستند.
وى افزود: پس از وقفه اى طولانى، پرينتر بريل مجموعه دوباره تجهيز 
شد. همچنين، مناسب سازى  خوابگاه ها و اختصاص سالن ويژه مطالعه 
براى دانشجويان عضو اين كانون نيز در دستور كار قرار گرفته است. 
بيشتر گفتمان دانشجويان حاضر، حول محور مناسب سازى آموزش 
و پژوهش، مناسب سازى فيزيكى اماكن دانشگاهى و البته ضرورت 
دستيابى به تشــكيلاتى رســمى و ادارى براى دانشجويان معلول 
است. پاسخ اين مطالبات و دغدغه ها، در تاريخ پرفراز و نشيب و البته 

افتخارآميز انجمن تاك است.

عکس:  احمد حسنی | شهرآرا



۸
 شنبه | ۲۹ دی ۱۳۹۷

ت
ولی

عل
 م

ی
ارا

 د
اد

فر
ه ا

ام
هن

ما
ر/

شه
ن 

وا
ت

2

ماهنامه  توان شهر
صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  

مدیر مسئول: مجید  خرمی 

سردبیر: توحید آرش نیا 
رئیس اداره ضمائم و نشریات:

زهره الوندی 

دبیر ماهنامه:علی صمدی جوان
مدیر هنری: احسان رضائی

صفحه آرا:  علی  شــدّه 

ویرایش عکس: سعید گلی
ویراستار: علیرضا میرنژاد

تلفن دفتر مرکزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵  

دفتر مركزی روزنامه شهرآرا: 
مشهد، میدان شهدا، نبش دانشگاه یک 

WWW.SHAHRARAONLINE.IR

 * هم خوانى همايون شجريان و تـكتم در مؤسسه توان بخشى همدم * دانشجويان داراى معلوليت دركانون تـاك

 * نمايشگاه نقاشى «مرد بارانى» * جلسه فضيلت پاسخ گويى براى افراد داراى معلوليت

 * روز جهانى مـعلولان * جشنواره كاريكاتور شهر دسترس پذير

اد
ـد

یـ
رو


